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رضا نصری
تحلیلگر حقوق بین الملل

جریان  ایران ستیز از دو اتفاق هراس دارد: اول اینکه مذاکرات 
وین با موفقیت تمام شود؛ و دوم اینکه فضای پسا توافق در دولت 
بعدی به خوبی مدیریت شود. جلوگیری از هر دو اتفاق نیز 
مستلزم خارج کردن جواد ظریف از صحنه است، چرا که حضور 
او هم در موفقیت مذاکرات در دولت کنونی و هم در مدیریت 
توافق حاصله در دولت بعدی یک عامل کلیدی است. به همین 
خاطر رسانه های سعودی وابسته به جریان ایران ستیز تلاش 
می کنند با تقطیع و تحریف سخنان ظریف، بزرگ نمایی و ترویج 
یک تفسیر مغرضانه از اظهارات او و همچنین ایجاد یک دوگانه 
کاذب میان ظریف و شهید سلیمانی مقدمات حذف او از صحنه 
سیاست ایران را فراهم آورند. در اینکه در فضای متلاطم کنونی 
بهتر بود فایل منتشر نشود تردیدی نیست. اما اغراق در مورد 
سطح »محرمانگی« اظهارات دکتر ظریف و تحلیل های غلوآمیز 
در مورد تاثیر سوء آن بر روابط خارجی و موقعیت مذاکراتی 
ایران نیز اظهارات بی موردی است که غالبا توسط عده ای با 
مقاصد سیاسی عنوان می شود. وزیر امور خارجه آلمان در روز 
روشن در یکی از مهم ترین نشریات این کشور مقاله می نویسد 
و رابطه راهبردی ۷۰ ساله آلمان و آمریکا را علنا زیر سؤال 
می برد، اما چنین جنجالی به پا نمی شود؟ چرا؟ یا رئیس جمهور 
سابق فرانسه - فرانسوا اولاند - در کتاب خاطراتش به جزئیات 
مکالماتش با مقامات روسی و آمریکایی و اروپایی می پردازد و 
گاه سخت ترین نقدها را به متحدین فرانسه وارد می آورد، اما 
هیچ کس از او یا حزب متبوع اش )که همواره یکی از سهم داران 
ثابت قدرت است( ایراد نمی گیرد که اظهاراتش خدشه ای به 
روابط فرانسه و این کشورها وارد آورده است! حال، از خود 
بپرسیم چرا انتشار اظهارات و تحلیل دکتر ظریف در مورد 
حساسیت روسیه نسبت به تنش زدایی بیش از حد میان ایران 
و غرب - که برای دستگاه سیاسی آمریکا، اروپا، چین، اغلب 
تحلیل گران و حتی افکار عمومی ایران اظهرمن الشمس است 
- این چنین موجب حمله به وزیر امور خارجه کشور می شود؟ 
ایضا، در همه کشورهایی که در یک منطقه خاص منافع امنیتی، 
سبقه تاریخی یا حوزه نفوذ دارند، بحث تفوق و رقابت میان 
»میدان« و »دیپلماسی« برقرار است. کتاب خاطرات »کاندولیزا 
رایس« - وزیر اسبق امور خارجه آمریکا - سرشار از نقد و تحلیل 
این رابطه و خاطراتی از تنش و نزاع ساختاری و مزمن میان 
دستگاه دیپلماسی و پنتاگون در عالی ترین سطوح است. در 
فرانسه نیز همواره میان دولت و ارتش بر سر سیاست خارجی 
در آفریقا - به ویژه در مورد مستعمرات سابق - جدال و رقابت 
علنی در جریان است. در واقع، با اینکه در فرانسه رئیس جمهور 
خود فرمانده کُل قواست، »سیاستِ فرانسه در آفریقا« همواره 
Chef d’État-( بر اثر رایزنی و تقابل دولت او با رئیس ارتش

Major( شکل می گیرد و این رابطه نیز همواره مورد تحلیل 
و بررسی ناظران است. مقولاتی مانند »دیپلماسی دفاعی« 
)Defence diplomacy( یا نقش آفرینی آتاشه های  
Military Attaché( در مناسبات دیپلماتیک  نظامی )
هم سال هاست در حوزه روابط بین الملل و فضای رسانه ای در 
بسیاری از کشورها به صورت علنی به بحث و مناظره گذاشته 
می شود. اما در ایران، این موضوعات به دلایل نامعلومی »تابو« 
شده است تا جایی که بحث در مورد کیفیت و چگونگی تعامل 
میان قدرت نرم افزاری و سخت افزاری کشور باید »محرمانه« 
بماند! از خود بپرسیم کجای امنیت ملی خدشه دار می شود 
اگر آشکار شود وزیر خارجه و نیروهای مسلح ممکن است بر 
سر پیش برد یک سیاست اختلاف داشته باشند، اما در نهایت 
بلوغ، ثبات و قوه مدبره حاکم بر نظام تصمیم سازی ایجاب  کند 
با یکدیگر »هماهنگ« عمل کنند؟ حقیقت این است که دکتر 
ظریف دیپلمات و سیاستمداری در تراز بین المللی است  با 
کلام و عاداتی در آن استاندارد - که اغلب با معیارهای ویژه، 
توسعه نیافته و بسته صحنه سیاست داخلی ایران مورد قضاوت 
و نقد قرار می گیرد. شاید انتشار فایل صوتی ناخواسته موجب 
شود برخی حساسیت های غیرضروری از مباحث سیاست 
خارجی زدوده شود و فضا به نحوی شکل بگیرد که رسانه های 
متخاصم گمان نکنند می توانند به راحتی با انتشار اظهارات 
صریح یک وزیر  که در همه دنیا متداول است بر مناسبات 

سیاست داخلی ایران تاثیر بگذارند.

نکاتی در مورد فایل صوتی دکتر ظریف

روی  خــــط

یک سناتور جمهوریخواه آمریکایی با استناد به گزارش روزنامه 
نیویورک تایمز از یک فایل صوتی منتشر شده از وزیر امور خارجه 
کشورمان، به بخشی از محتوای آن که مرتبط با جان کری وزیر 
امور خارجه دوبت اوباما در زمان مذاکرت هسته ای بود، واکنش 
نشان داد. تدکروز سناتور جمهوری خواه آمریکایی در بیانیه ای 
در واکنش به گزارشی که روزنامه نیویورک تایمز از فایل صوتی 
منتشر شده از محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه ایران منتشر 
کرده بود و در آن آمده است که طبق اظهارات ظریف در این 
فایل صوتی، جان کری وزیر امور خارجه آمریکا دردولت اوباما 
اطلاعاتی درباره عملیات های نظامی رژیم صهیونیستی را در 
اختیار او گذاشته است، گفت: اگر صحت این فایل صوتی تایید 
شود، نشان دهنده اقدامی بی پروا، فاجعه بار و بی اعتبارکننده از 
جانب جان کری در ارتباط با وزیر امور خارجه ظریف است که 
امنیت آمریکایی ها و متحدان ما را به خطر انداخته است. وی 
در ادامه این بیانیه ادعا کرده است: علاوه بر این، با رویه طولانی 
مدتش در قدرت دادن به حکومت ایران سازگار است. کری صدها 
میلیارد دلار به حساب های بانکی تروریستی ایران سرازیر کرد، با 
ظریف در دوران اوباما محرم اسرار یکدیگر بودند و چند بار در حال 
دیدار با ظریف در دوران دولت ترامپ مشاهده شده است)عدم 
پایبندی به قانون لوگان( و هیچ گاه به طور علنی درباره چیزهایی 
که صحبت کرده اند، استدلال نکرده است. اظهارات این سناتور 
آمریکایی در حالی مطرح می شود که ند پرایس سخنگوی وزارت 
امور خارجه آمریکا در کنفرانس خبری شب گذشته اش درباره 
این فایل صوتی مبنی بر این که آیا طبق گفته ظریف جان کری 
درباره عملیات های رژیم صهیونیستی در سوریه مطالبی را در 
زمان وزیر امور خارجه بودنش به ظریف گفته است که مجاز به 
گفتنشان نبوده، توضیح داد: باز هم می گویم که این محتوا ظاهرا 
درز شده است. نمی توانم درباره صحت، دقت یا هر انگیزه ای که 

پشت این انتشار اطلاعات بوده است صحبتی بکنم.

آرمان ملی- حمید شجاعی: هنوز 12 روز تا آغاز 
رسمی ثبت نام نامزدها بر ای انتخابات ریاست جمهوری 
زمان باقی است؛ اما خیل کثیری از چهره های سیاسی 
نتخابات خبر  چندی است که از حضور خود در ا
داده اند و با ترتیب دادن نشست خبری رسما اعلام 
کاندیداتوری کرده اند. در این میان شاید بتوان کنش 
 سیاسی و انتخاباتی مردانی با مارک احمدی نژاد را 
بیشتر  و بهتر به تحلیل نشست؛ کسانی که هر چند 
خود احمدی نژاد را نمی توانند در پاستور ببینند اما 
می  خواهند با حمایت های او، کرسی نشین پاستور 
شوند. رستم قاسمی، یکی از این افراد است که وزارت 
نفت احمدی نژاد را بر عهده داشته اما اکنون می خواهد 
گام بلندی بردارد و از وزارت به ریاست جمهوری برسد. 
قاسمی می گوید: » من اگر انتخاب شوم، خودم فرمان 
مذاکره را به دست می گیرم و با اقتدار مذاکره می کنم«.

کاندیداهایی با مارک احمدی نژاد 
اتوبوس کاندیداتوری اصولگرایان تمامی ندارد و تا 
روز ثبت نام همین طور شاهد چهره های خواهیم بود 
که ابتدا از عدم تمایل خود به حضور در عرصه انتخابات 
می گویند، اما با فاصله ای کم رسما اعلام کاندیداتوری 
می کنند. از این رو است که به نظر می رسد انتخابات 
ریاست جمهوری سیزدهم در 28خرداد14۰۰ یکی از 
شلوغ ترین ادوار انتخاباتی باشد؛ چرا که هر کس حتی 
یک بار هم مدیریت اجرایی را در جایی تجربه کرده 
باشد در خود احساس وظیفه و تکلیف می کند که 
برای انتخابات کاندیدا شود و کشور را از وضعیت فعلی 
نجات دهد. جالب اینکه تب »احساس تکلیف« برای 
کاندیداتوری به حدی تند شده که حتی چهره هایی 
که در انتخابات گذشته از مردم  برای نمایندگی مجلس 
رای گرفته اند نیز هوای حضور در پاستور  به سرشان 
زده است و هر یک در خیالات شان کابینه ای برای خود 
تدارک دیده اند. در حالی که اگر با دید درست و منطقی 
نگاه کنیم؛ به بسیاری از کسانی که برای حضور در 
انتخابات ریاست جمهوری اعلام حضور کرده اند حتی 
خانواده  هایشان نیز رای نخواهند داد و حضورشان 
بیشتر جنبه ارائه و شناساندن بیشتر خود به جامعه 
دارد. تجربه 12 دوره انتخابات ریاست جمهوری نیز 
نشان داده در نهایت تنی چند از کاندیداهای مطرح 
در میدان باقی خواهند ماند و بقیه کنار خواهند رفت. 
با این حال این موضع نیز باعث نشده کثرت حضور 
کاندیداهای »احساس تکلیف کرده« کم شود. نکته ای 
که در این میان جالب توجه به نظر می رسد حضور 
چهره هایی با مارک احمدی نژاد در انتخابات است. بعد 
از آنکه فریدون عباسی و محمد عباسی بر ای حضور 
در انتخابات اعلام حضور کردند و زمزمه هایی مبنی 
بر کاندیداتوری علی نیکزاد، ناظمی  اردکانی و صادق 
محصولی به گوش رسید، پس از کش و قوس های بسیار 
رستم قاسمی، وزیر نفت احمدی نژاد نیز وارد میدان شد 
تا جمع یاران احمدی نژاد در انتخابات بیش از گذشته 
جمع شود. حال اینکه همه نگاه ها به کنش سیاسی 
خود احمدی نژاد است و بسیاری منتظرند ببینند او 
که این روزها سخنان تند و تیز و بعضا ساختار شکنانه 
کم نمی گوید، چه رویکردی اتخاذ خواهد کرد. هر چند 
قاطبه سیاسیون بر این عقیده اند که احمدی نژاد در 
صورت حضور هم رد صلاحیت خواهد شد. همین مساله 
باعث شده کاندیداتوری نزدیکان و وزرای وی بیش از 
پیش به چشم بیاید. رستم قاسمی، یکی از کسانی است 
که گفته می شود احتمالا احمدی نژاد دست در دست او 

در ثبت نام انتخابات 14۰۰ حاضر شود.
 به نفع رئیسی کنار نمی روم 

رستم قاسمی، وزیر سابق نفت، صبح سه شنبه 
در نشست خبری به صورت رسمی برای انتخابات 
ریاست جمهوری 14۰۰ اعلام کاندیداتوری کرد. 
ایسنا نوشت، وزیر نفت دولت دهم با بیان اینکه ما 
در پیچ تاریخی ای قرار گرفته ایم که با این فرمان قادر 
به عبور از این شرایط نیستیم، اظهار کرد: دو اقدام 
طراحی کرده ام که برنامه اول برای بهبود معیشت 5۰ 
میلیون ایرانی است که به زیر خط فقر کوچ کرده اند که 
در ادامه این برنامه را تقدیم مردم می کنیم. گام دوم 
تغییر ریل گذاری کشور در زمینه اقتصاد و اصلاحات 
بانکی است. وی گفت: اقتدار دولت در حوزه اقتصادی، 
اجتماعی و اقتدار در مقابله با مخالفان تغییری لازم 
است. اگر بخواهیم از مشکلات کشور از جمله فساد 
عبور کنیم باید سازوکاری در زمینه بهره وری و 
تولید، آموزش و شفافیت تهیه کنیم. قاسمی درباره 
عملیاتی ترین برنامه خود برای ریل گذاری اقتصادی، 
بیان کرد:  امروز از نظر اقتصادی در رده صدم دنیا 
هستیم. درآمد سرانه ما تناسبی با امکانات کشور 
ندارد. فاصله عرضه و تقاضا در عرصه مسکن خیلی 
زیاد شده است، ولی ساخت یک میلیون مسکن در 
سال می تواند اشتغال و رونق اقتصادی ایجاد کند. 
باید نظام بانکداری را تغییر دهیم. متاسفانه بورس 
که می توانست امید در بازار سرمایه باشد، به ناامیدی 
مردم تبدیل شده است. احیای بورس می تواند موجب 
رونق اقتصادی شود. وی درباره برنامه خود برای 
مقابله با آسیب های اجتماعی افزود:  ریشه اصلی 
آسیب های اجتماعی ، مسائل اقتصادی است که با 
حل مشکلات اقتصادی می توان بخش قابل توجهی 
از آسیب های اجتماعی را حل کرد. این داوطلب 
نتقادی  نتخابات ریاست جمهوری در پاسخ به ا ا
درباره حضور نظامیان در انتخابات، اظهار داشت: به 
لحاظ قانونی نظامیان می توانند در انتخابات شرکت 
کنند. در قانون انتخابات ریاست جمهوری نیازی 
به استعفا از ساختار نظامی وجود ندارد. بسیاری از 
روسای جمهوری کشورهای مختلف در دوره بحران 
نظامی بوده اند. ۳1 رئیس جمهور آمریکا، نظامی 
بوده اند. در روسیه سال ها شاهد حضور پوتین هستیم 
که فردی نظامی و امنیتی است. وزیر نفت دولت 
احمدی نژاد در مورد احتمال اجماع اصولگرایان روی 
رئیسی عنوان کرد: من برنامه دومی برای کنار رفتن 
به نفع کسی ندارم. وی درباره موضع خود نسبت به 
مذاکرات وین، تصریح کرد: جمهوری اسلامی همیشه 

دنبال تنش زدایی بوده است. 

         
گزارش روز 

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: انتشار فایل صوتی محرمانه محمدجواد ظریف، 
نباید تا این حد حاشیه ساز می شد، زیرا وزیر امور خارجه حق اظهارنظر درباره مسائل 
مربوط به حوزه خود را دارد و باید به آزادی بیان او احترام گذاشت. عده ای در داخل کشور 
مشغول تسویه حساب های شخصی هستند، بنابراین از هر فرصتی برای ضربه زدن به 
ظریف استفاده می کنند. نباید با این اقدامات آرامش وزیر امور خارجه را بر هم زد و مانع 
فعالیت حرفه ای او شد. این سخنان هیچ آسیبی به منافع و سیاست های کلان کشور 
نخواهد زد. فرانسه و روسیه نیز مانند هر کشوری به دنبال منافع خود هستند و بیان این 
موضوع منافع ایران را به خطر نمی اندازد. در همین زمینه »آرمان ملی« گفت وگویی با 

یوسف مولایی کارشناس بین الملل، داشت که در ادامه می خوانید.

آرمان ملی- حمید شجاعی: قاطبه اصلاح طلبان بر این باورند که در انتخابات پیش رو ضمن 
مشارکت فعال صرفا با کاندیدایی واحد وارد خواهند شد و جبهه اصلاح طلبان نیز به عنوان نهاد 
اجماع ساز بر همین مبنا قرار را بر این گذاشته تا پیش از ثبت نام نامزدهای انتخاباتی به بررسی 
و ارزیابی کاندیداهای معرفی شده از سوی احزاب اصلاح طلب بپردازد و مشخص شود که چه 
کسانی در انتخابات ثبت نام کرده و حاضر خواهند بود. هرچند که برخی معتقدند اصلاح طلبان 
باید حداقل با 2 کاندیدا وارد انتخابات شوند که احیانا اگر یکی رد صلاحیت شد دیگری بتواند 
اصلاحات را نمایندگی کند. با این حال آنچه مسلم است کاندیدای اجماعی اصلاح طلبان باید 
مولفه هایی از جمله رای آوری، اقبال عمومی و مهم تر از همه قابلیت موج سازی در جامعه را داشته 
باشد که بتواند موفقیت حاصل کند اگر نه نباید چندان  امیدی به پیروزی داشت. هرچند که 
بحث مشارکت مردم در انتخابات نیز نکته دیگری است که نباید به سادگی از آن عبور کرد. برای 
بررسی شرایط اصلاح طلبان در انتخابات پیش رو، نحوه انتخاب کاندیدای اجماعی و نحوه حضور 
در انتخابات »آرمان ملی« با جواد امام دبیر کل حزب مجمع ایثارگران اصلاح طلب و مدیرعامل 

بنیاد باران به گفت و گو پرداخته است که می خوانید.

انتخاب کـــانــدیدای اجـــمــاعی  صحبـــت هایی در خصوص چگونگی 
اصلاح طلبان مـــطرح می شود و حتی 
بـــرخی نیز از رونـــد مـعمول در جبهه 
اصلاح طلبان بــرای انتخــاب نامزدها 
ابراز نارضایتی کرده اند؛ بــر ایــن اساس 
روند انتخابات نامزد واحد اصلاح طلبان را 

چگونه ارزیابی می کنید؟
ز احزاب  جبهه اصلاحات خودش متشکل ا
اصلاح طلب و اشخاص حقیقی است که عضو 
جبهه شدند و مکانیزم آن نیز به صراحت مشخص 
شده است. با فرآیندی که در جبهه مصوب شده 
ابتدا تعدادی از اعضای جبهه کاندیداهای مد 
نظر خود را پیشنهاد می دهند که اینها حداقل 
باید 1۰ امضا از اعضای جبهه داشته باشد و پس 
از آن مورد پذیرش یک سوم اعضای جبهه قرار 
بگیرد و بعد از بررسی  و گفت و گو با نامزدهای 
مورد نظر در نهایت باید حداقل دوسوم اعضای 
جبهه  به آن نامزد رای دهند که با دو سوم آرا به 
عنوان نامزد جبهه اصلاحات معرفی شود. پس از 
آن از بین کاندیداهایی که موفق شدند دو سوم 
آرا را به خود اختصاص دهند اگر یک نفر بود که 
فبها، اما اگر کاندیداها بیش از یک نفر بودند با 
نظرسنجی ملی و اجماع علمی که مدنظر  است 
به صورت رسمی مورد ارزیابی قرار می گیرند 
و هرکدام از اقبال بالاتری در جامعه برخوردار 
بود به عنوان کاندیدای نهایی جبهه اصلاحات 
انتخاب می شود. ما دو رئیس جمهور نمی خواهیم 
و در نهایت از بین کاندیداهای مطرح شده یک 
نفر را برای ریاست جمهوری خواهیم داشت. لذا 
باید یک کاندیدای نهایی داشته باشیم و در مورد  
نهایی بودن این کاندیدا تا قبل از روز انتخابات 
ز  باید تصمیم گرفته شود. قرار است که قبل ا
ثبت نام نسبت به این کاندیداها که دو سوم را 
اخذ می کنند  ارزیابی و بررسی ها صورت بگیرد، 
چرا که قرار نیست برای ما کاندیدا تعیین کنند 
بلکه قرار است ما خودمان کاندیدا انتخاب کنیم.  
لذا نامزدهایی که خود جبهه انتخاب می کند اگر 
مورد تایید واقع شدند و بیش از یک نفر و واجد 
دو سوم آرا قبل از ثبت نام بوده باشند نسبت به 
آنها تصمیم  گیری می کنیم.جبهه اصلاح طلبان 
کاندیداهای مورد نظر خود را که اکثریت را 
آورده اند اعلام می کند و اگر ثبت نام کردند ما از 
بین آنها کاندیدای نهایی را انتخب می کنیم؛ نه 
اینکه کسی بدون نظر جبهه مستقلان تصمیم به 
ثبت نام گرفته باشد. در این صورت شخص مورد 
نظر ضمن احترام کاندیدای جبهه اصلاح طلبان 
بخواهند مهندسی کرده و کلا  اگر   نیست. 
کاندیداهای ما را رد کنند و بگویند ما تشخیص 
می دهیم  از چه کاندیدایی حمایت کنید  و به 
عبارتی برایمان انتخاب کنند مورد قبول جبهه 

نخواهد بود.
 برخی مطرح می کنند که این احتمال 
وجود دارد شــورای نگهبان کاندیداهای 
مدنظر جبهه اصلاح طلبان را رد و برخی 
چهرهای اصلاح طلب مستقل را تـــایید 
کند و اینگونه به جامـــعه الـقا شود که از 
اصلاح طلبــان هـم کاندیدایی وجود دارد؛ 
اساسا رویکرد جبـهه اصلاح طلبان در این 

خصوص چگونه است؟
تشخیص صلاحیت ها بر عهده شورای نگهبان 
است و آن هم بر اساس قانون ولی تشخیص 
اصلاح طلب بودن افراد با شورای نگهبان نیست. 
نند یک چهره  اگر اصلاح طلبان خودشان نتوا
اصلاح طلب را انتخاب کنند و  و نتوانند تشخیص 
دهند که شخص انتخاب شده اصلاح طلب است یا 
نیست و دیگران بخواهند برایشان تصمیم بگیرند 

ز اصلاح طلبان بگیرند  و این صلاحیت را هم ا
نید کاندیدای خودتان را تشخیص  که نمی توا
نتخاب کنید وامصیبتا است. هر چند که  و ا
اگر اصلاح طلبان بنایی بر نیامدن نداشتند که 
نداختند. جبهه  اینقدر خود را به زحمت نمی ا
اصلاح طلبان ایران تشکیل شده تا در انتخابات 
ریم آن لوازمی که یک  شرکت کند و امیدوا
انتخابات رقابتی لازم دارد و برای یک مشارکت 
حداکثری فرض است محقق شود و اصلاح طلبان 
نیز به وظیفه و تکلیف خودشان به درستی عمل 
نتخابات  کنند. ما برای مشارکت و حضور در ا
خودمان را آماده کردیم و به هر حال کاندیداهایی 
داریم که فکر می کنیم شورای نگهبان  هم ناگزیر 
است که قطعا آنها را تایید کند. ولی اگر بنابر این 
باشد که اصلاح طلبان تحت هیچ شرایطی اجازه 
حضور در انتخابات را نداشته باشند و کاندیدا 
معرفی کنند  قطعا قرار نیست که با کاندیدای 
رقیب وارد میدان رقابت شویم. ما در میدان 
رقابتی وارد خواهیم شد که بازیکنش از خودمان 
باشد.  فرض ما در جبهه اصلاحات؛ اصلاح طلب 
بودن، پاکدست بودن، توانمند بودن و مورد اقبال 
عمومی بودن یک کاندیدا است. اگر قرار باشد 
که از کاندیدای طرف مقابل حمایت کنیم دیگر 
معنایی ندارد که بیایم خودمان را ارائه دهیم. ما 
این تجریه را انجام دادیم و از تجربه گذشته به 
رغم همه هزینه هایش پشیمان نیستیم. البته نقد 
خودمان را به دولت و عملکردهایش داریم ولی 
فکر می کنم در سال 92برای اصلاح کشور همان 
اتفاقی افتاد که در واقع به درستی انجام دادیم 
و از آن حمایت می کنیم. نقدهایمان بر دولت 
به قوت خود باقی است ولی اینکه قرار باشد ما 
کاندیدا نداشته باشیم از هیچ کاندیدایی حمایت 

نخواهیم کرد. 
 بعضا مطرح می شود که اصلاح طلبان 
برای اینکه در قدرت بمانند و کنش گری 
خود را ادامه دهند شاید در دقیقه نود تن 
به ائتلاف یا رویکرد دیگری بدهند؛ تحلیل 
شما از این مساله چگونه است و چه میزان 

به این گزاره قائل هستید؟
مگر به اصلاح طلبان که در سال های 92 و 96 
به آقای روحانی رای دادند اجازه داده شد که به 
قدرت وارد شوند؟ ما حتما کنش سیاسی فعال 
خود را داریم و حتما آنچه که فکر می کنیم به نفع 
مردم  و کشور است انجام می دهیم. اگر حاضر به 
هزینه کردن جریان اصلاحلات باشند تاکنون 
کوتاهی نکرده ایم و منبعد نیز کوتاهی نمی کنیم. 
ولی اینکه برخلاف مصالح مردم و کشور فکر کنند 
که قرار است به هر قیمتی وارد این صحنه شویم 
تفاقی که می افتد قرار  حتما وارد نمی شویم. ا
نیست به هر قیمتی کنشگر سیاسی باشیم که 
هیچ مناسبتی با مطالبات و مصالح کشور در آن 

لحاظ نشده باشد. 
 پس از نهی آیت ا... سید حسن خمینی 
از ورود به انتخابات عده ای مطرح کردند 
که باتوجه به شرایط داخلی و بین المللی 
با  شخصیتی مثل آقای خاتمی می تواند 
حضور در انتخابات شرایط را تغییر دهد 
و امید ایجاد کند؛ اساسا اصلاح طلبان با 

ایشان گفت و گویی داشته اند؟
ز این بحث  ما متاسفانه آقای خاتمی ا بله؛ ا
استقبال نکردند والا ما فکر می کنیم که حتما 
ظرفیت  آقای خاتمی برای وضعیت فعلی کشور 
بسیار می تواند راهگشا باشد. آقای خاتمی طرف 
ما  یران هستند ا مشورت جبهه اصلاح طلبان ا
تمام تلاششان هم بر این است که خود جبهه 
تصمیم بگیرد و به کاندیدای اجماعی و واحد 

برسد.

 اخــیرا صــــوت گــفت وگوی 
مــحرمانه آقـــای محمدجواد ظریف 
ایــران منتشر  امور خـــارجه  وزیر 
و جنجال های بسیاری را در پی داشت. 

دیدگاه شما درباره این حواشی چیست؟
من 2 ملاحظه در این نقطه دارم. اول آقای 
ظریف به عنوان وزیر امور خارجه ایران کاملا 
حق دارد مصاحبه ای در رابطه با فعالیت هایی 
برای روشنگری و ثبت در تاریخ ارائه دهد. اینکه 
تا این حد جنجال، حاشیه و هیاهو پیرامون 
این صوت انجام گرفته، به این دلیل است که 
عده ای می خواهند از این فرصت برای اهداف 
سیاسی یا حرفه ای خود بهره برداری کنند. این 
امر مقداری بی انصافی است، چون کار را برای 
آقای ظریف دشوار کرده و به فعالیت حرفه ای 
ایشان لطمه وارد می کند. این هیاهو نباید بر 
واقعیت ها و ماموریت هایی که آقای ظریف در 
خدمت به کشور انجام داده و می دهد، تاثیر 
بگذارد. ملاحظه دوم این است که ما حاکمیت 
و دولت مدرنی که از آن در علوم سیاسی و عرف 
ریم. ما ساختار  لمللی یاد می شود، ندا بین ا
جمهوری اسلامی را داریم که حاکمیت خاص 
خود را تعریف کرده و در این چارچوب، همه 
کسانی که داخل حاکمیت هستند، یکپارچه 
ینجا  عمل خواهند کرد. به همین دلیل در ا
مرز چندانی بین میدان و غیرمیدان نیست و 
آقای ظریف نباید این موضوع را پررنگ ببینند. 
می کنند،  کار  حاکمیت  داخل  که  کسانی 
یکپارچه عمل می کنند و نباید چنین مسأله ای 
را برجسته کرد. نباید زندگی سیاسی و فعالیت 
حرفه ای ایشان در خطر قرار بگیرد و به نوعی 

آرامش روحی و روانی ایشان مخدوش شود.
 بـــا ایـــن حـــال خوش بینانه 
است، اگـــر تصور شود این فایل تاثیر 
اندکی بر وضــعیت آقای ظریف خواهد 

داشت.
این فایل صوتی یک سند معمولی است و 
اگر شرایط کشور ما طبیعی بود، این صوت در 
این سطح جنجال نمی ساخت. اگر رسانه های 
فارسی زبان خارج از کشور ورودی حرفه ای به 
این موضوع نشان می دادند و به دنبال بعضی 
دستاوردهای سیاسی نبودند، این جنجال 
تفاق  ین ا و هیاهو به پا نمی شد. حواشی ا

غیرطبیعی به نظر می رسد.
 در این فایل صوتی از روسیه به عنوان 
کشوری که بـــرای نابودی برجام تلاش 
می کرد، یــاد شده است. آیا این اتفاقات 
سبب آسیب رسیدن به روابط ایران و 

روسیه نخواهد شد؟
در آنچه مربوط به روابـــط بیـــن الملل و 
کشورهایی کــه درگیــر مـــسائل بـــرجام 
و فعالیت های هسته ای ایران بودند باید بررسی 
شود، این است که هر کشوری به طور طبیعی 
به دنبال منافع ملی خود می گردد. هر اتفاقی 
در هرجای دنیا رخ می دهد، اولین فکری که به 
ذهن یک مسئول سیاسی خطور می کند، آن 
است که چگونه از این اوضاع و احوال به نفع 
خود استفاده کند. دولت های چین، روسیه، 
آلمان، فرانسه، انگلیس و آمریکا که به نوعی 
5+1 را تشکیل دادند، هر کدام در پی منافع 
ملی خود، بهره برداری و گرفتن سهم بیشتر 
بودند. روسیه نیز برای خود کشور قدرتمندی 
است که امروز برای خود دغدغه هایی در رابطه 
با اوراسیا و برعهده گرفتن نقش بیشتر در تامین 
امنیت منطقه دارد. طبیعی است که وقتی این 
کشور به تمامی مسائل ایران توجه می کند، در  

ایران ظرفیت هایی برای بهره برداری می بینید. 
بنابراین با توجه آنچه در عرف بین الملل مرسوم 
است، اظهارات آقای ظریف بر روابط میان 
ایران و روسیه تاثیری نخواهد داشت. خصوصا 
همانطور که آقای ظریف در این فایل صوتی 
بارها اشاره کردند، میدان است که بیشتر 
در ایجاد سیاست ها، گرایشات و درگیری ها 
رد و تا آنجا که  در سیاست خارجی نقش دا
اظهارات آقای ظریف بیان می کند، سیاست 
منطقه ای  سیاست های  با  اختلافی  میدان 
منافع  و  برنامه ها  روسیه  رد.  ندا روسیه 
یران تدوین  بلندمدتی را برای همکاری با ا
کرده، بنابراین تحت تاثیر این فایل صوتی قرار 
نخواهد گرفت. در آینده نزدیک شاهد هیچ نوع 
جهت گیری جدید یا تغییری نسبت با مسائل 
ایران در سیاست خارجی روسیه نخواهیم بود.

 در یکی از بحث هایی که در صوت 
آقـای ظـریف مطرح شد، فـــرانسه 
نیز مانند روسیه به دنبال این بــود که 
ایران هر 6 ماه برای گرفتن تـــایید 
لغو تحریم ها به شورای امنیت سازمان 
ملل برود. ما در حال حاضر در وین در 
حال گفت وگو با اتحادیه اروپا و کشور 
فرانسه هستیم. تاثیر سخنان ظریف بر 

مذاکرات وین چه خواهد بود؟
باز هم تصور نمی کنم اتفاق خاصی رخ بدهد. 
در مذاکرات هر کشوری می خواهد در جهت 
منافع ملی و حتی سلایق خود پیش برود. 
ممکن است کشوری بخواهد متنی را پیشنهاد 
کند یا دیگران تصمیمی را اتخاذ کنند. فرانسه 
مناسب می دید، شورای امنیت نقش فعال تری 
در برجام داشته باشد و از طریق تمدید های 
شش ماهه، به نوعی طرح یا مکانیزم ماشه را 
آماده و فعال نگه دارد. این بیشتر یک انتخاب 
فنی برای اطمینان فرانسه از تحت کنترل بودن 
دائمی رفتار ایران بود تا ایران از مسیر خارج 
نشود. این صوت و اظهارنظرهای ظریف هیچ 
نوع نقشی در مذاکرات ایران نخواهد داشت. 
فرانسه همیشه در تامین منافع خود به دنبال 
مدل دیگری از رفتار بود یا روش دیگری را در 
نظر داشت، در مذاکرات کنونی ایجاد مشکل 

نخواهد کرد. 
 مسأله دیگری که اکـنـــون مطرح 
می شود، این است که عده ای با توجه به 
فرمایشات آقای ظریف، مسأله استعفای 
ایشان را مــطرح کــرده اند. این افراد 
می گویند، آقای ظریف صلاحیت خود به 
عنوان وزیر امور خارجه را از دست داده اند. 
عنوان  به  ظریـــف  آقـــای  نــقش 
یک دیپلمات با انتشار ســخنانی کـــه 
نسبت چندانی با مناسبات سیــاسی و 
دیــپلماتیک ندارد، مخدوش شده است؟

لمللی و  با نگاهی که من به مناسبات بین ا
نقش وزارت امور خارجه دارم، اصولا در پی 
انتشار این صوت هیچ آسیبی به سیاست های 
کلان کشور وارد نشده است. منافع ملی ما در 
سطح بین المللی هیچ ضربه یا لطمه ای نخورده 
است. در داخل کشور صداهای مختلفی وجود 
دارد و جریان های سیاسی همیشه به دنبال 
این هستند که از فرصت ها و شرایط پیش آمده 
به نفع خود استفاده کنند، اینجا نیز فرصتی 
برای تسویه حساب با کسی که روش های او 
چندان مطلوب او نبوده پیدا کرده اند. نگاه و 
رفتار ظریف مطلوب برخی از جریاناتی که به 
او حمله می کنند نبوده است و به همین دلیل 

مورد هجمه قرار می گیرد

یوسف مولایی در گفت وگو با »آرمان ملی«:

 فایل صوتی ظریف  تاثیری 
بر مذاکرات وین ندارد

 تفاوتی میان میدان و غیرمیدان نیست
 روسیه دغدغه تامین امنیت منطقه را دارد

جواد امام در گفت و گو با»آرمان ملی«:

 کاندیداهایی داریم 
که ناگزیرند آنها را تایید کنند

  ارزیابی و بررسی کاندیداها قبل از ثبت نام صورت خواهد گرفت
  خاتمی ظرفیت خوبی است اما از کاندیداتوری استقبال نکرد 

 واکنش سناتور آمریکایی به انتقال 
اطلاعات توسط کری به ظریف 

 گزارش »آرمان ملی« از کاندیداهای 
انتخابات ریاست جمهوری:

 اصولگرایان رستم شان 
را  رو کردند

مذاکره را خودم به دست می گیرم     رستم قاسمی: اگر انتخاب شوم فرمان 


